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DEBAT DE L’ESTAT DE LA CIUTAT 2014 
 

Intervenció del Portaveu de MÉS per Palma, Antoni V erger 
 
Sr Batle, 3 anys després, el darrer debat de l'Estat de la ciutat, hora de fer balanç, i hora 
de començar també a parlar de futur, del futur de Palma i els seus ciutadans, (un futur que 
segur no passarà per un govern del PP a Palma a partir del 2015.)   
 
Arriba aquest debat en un moment de profunda crisi del règim institucional iniciat a l'Estat 
espanyol amb la Constitució de l'any 1978. El bipartidisme s'enfonsa, la monarquia intenta 
salvar els mobles “in extremis” amb l'abdicació forçada del rei, i està emergint un conjunt 
de forces polítiques que  aposten decididament per plantar cara a l'estafa de la crisi, per 
posar punt i final al domini i la corrupció de les elits, unes forces polítiques que aposten 
pel dret a decidir dels ciutadans i dels pobles i pels valors republicans d'igualtat, justícia i 
cohesió socials. En aquest marc, a pocs dies de consumar-se l’enèsima traïció a la 
ciutadania per part del bipartidisme imperant, que ens imposarà un nou cap d'Estat 
prescindint absolutament del criteri i l'opinió de la gent, en aquest context, és quan 
arribam al que serà ben segur el seu darrer debat de l'Estat de la ciutat com a batle.            
 
Quin balanç es pot fer del seu mandat i del seu pas per la política Sr Batle? Ja li vaig dir 
l'any passat. No tenc cap problema en reconèixer-ho. Per Palma ha estat millor aquests 
anys tenir un batle amb una certa capacitat de diàleg, d'escoltar, i fins i tot rectificar, que 
no haver de patir un personatge fanàtic, mediocre i prepotent com JR Bauzá. En qualsevol 
cas me reconeixerà que aquestes rectificacions s'han fet moltes vegades gràcies a la 
insistència del grup MÉS per Palma (la darrera, l'oposició al megaprojecte del Molinar, una 
bona notícia que s'ha de completar fent valer les competències de l'Ajuntament en 
l'ordenació del Port de Palma i obligant a retirar l'aberració de projecte que se segueix 
tramitant, Al molinar volem port petit). Me reconeixerà també que no és molt difícil sortir 
ben parat d'una comparació amb Bauzá.   
 
Ara bé, dit això, també li he de dir que, escoltar algunes vegades, i demostrar un cert 
pragmatisme no basta, Sr. Batle, per guanyar-se la confiança i la credibilitat de la 
ciutadania. Al final, vostè serà recordat com un batle del PP, sense dubte més educat i 
empàtic que el sinistre Bauzá, però, en definitiva, com un polític al servei del seu partit 
enlloc d'un batle al servei dels ciutadans i de l'interès general.  
 
Mirin, hi ha moments clau en política, moments que marquen un punt d'inflexió i que 
determinen la percepció de la ciutadania respecte dels seus representants. Un d'aquests 
moments es va produir en aquesta mateixa Sala de Plens dia 26 de setembre de 2013. 
Dúiem 2 setmanes de vaga de docents, els nostres infants encara no havien pogut 
començar el curs per culpa d'un govern intolerant, que havia burlat una resolució judicial, i 
que es negava a moure ni una coma d'un desgavell pedagògic com el TIL. Vivíem als 
carrers el moviment social més massiu de la història de Balears, que culminaria al cap de 
3 dies amb una manifestació de més de 100.000 persones als carrers de Palma. I vostè 
Sr. Batle es va negar a aprovar una moció transaccionada, de mínims, que instava 
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simplement al Govern Bauzá a dialogar amb la comunitat docent i els seus representants. 
De fet, ara mateix hi ha un professor en vaga de fam a Palma, Jaume Sastre, posant en 
perill la seva salut, amb una única demanda, precisament la que nosaltres li proposàvem 
que féssim tots junts aquell dia al president Bauzá, DIÀLEG, simplement, diàleg real amb 
la comunitat educativa. S'ha plantejat anar a veure en Jaume Sastre?   
 
Aquell dia Sr. Isern va quedar molt clar que vostè avantposa els interessos del seu partit 
als interessos dels ciutadans de Palma. Vostè va tenir aquell dia la possibilitat d'ajudar a 
solucionar un greu conflicte, que encara dura, però se va estimar més mantenir-se “prietas 
las filas”, al servei de la “txuleria castrense” del president del seu partit. Amb 100.000 
persones al carrer, vostè s'hagués pogut permetre tenir un gest polític que pogués 
contribuir a forçar al Govern a negociar (altres Ajuntaments del PP ja havien aprovat 
mocions presentades per l'oposició molt més dures amb el Govern que la que nosaltres 
proposàvem després de 3 hores de negociar el text). Però va optar per mostrar-se 
insensible a una comunitat educativa desesperada, aquí present, que li implorava ajuda. I 
ni jo, ni el que representa aquest grup municipal, ni molts ciutadans de Palma, li perdonam 
aquella insensibilitat. Va quedar clar a ulls de tothom que vostè, per davant tot, i sobretot, 
era un polític del PP, i no un batle de tots els ciutadans.  
 
Per això Sr Batle, no sé qui presentarà el PP a les eleccions locals l'any qui ve, ni 
m'importa, només sé que, sigui qui sigui el candidat o candidata del PP, quedarà a 
l'oposició a partir del maig de 2015. I quedarà a l'oposició, perquè tots vostès, militants i 
càrrecs públics del PP, sigui per acció o per omissió, sigui per fanatisme o per covardia, 
han quedat retratats durant aquests 3 anys, davant els ciutadans de Palma, com a 
còmplices i corresponsables de les polítiques d'uns PP's balear i estatal, prepotents, 
mentiders i corruptes, que han fet molt de mal a aquesta societat. Sí, sí, tots vostès varen 
quedar ben retratats aquell dia 26 de setembre, així com també el dia que el PP va 
destruir els discs durs dels ordinadors del Sr. Bárcenas al c/Génova, o el dia que Rajoy va 
aprovar la reforma laboral, o el dia que la sra. Cospedal mentia sobre les indemnitzacions 
en diferit, o amb els indults del Sr. Gallardón. I si pensen que no és així simplement mirin i 
observin els resultats de les eleccions europees. No arribaren al 25% de vots a Palma, 
més de 18 punts per davall que les anteriors europees i 21 per davall de les 
autonòmiques. D'aquí un any pagaran el que han fet passant a l'oposició.  
            
I és que el balanç global d'aquests tres anys de governs del seu partit, del PP, tant a 
l'àmbit estatal com a l'autonòmic i municipal, no pot ser més negatiu, Sr. Isern.  
 
Els ciutadans de Palma, que han hagut de patir les decisions del PP a tots els nivells, avui 
estan PITJOR que fa tres anys. Ja poden vostès decretar oficialment l'any 2014 com a 
l'any de la recuperació, i cantar als vuit vents del món la bonança econòmica que ja és 
aquí...malgrat ningú la veu. La dura realitat és que vivim a una ciutat amb 12.000 famílies 
amb tots els seus membres a l’atur, on cada vegada més persones perden el seu 
habitatge a mans dels bancs (x l'any 2013), una ciutat de la que els joves emigren, on més 
d’un 40% d’aturats són de llarga durada, on petits comerciants es veuen abocats a tancar 
els seus negocis, amb cada vegada més llistes d'espera d'atenció sanitària, amb aules 
cada vegada més massificades, amb manco treballadors socials als barris, etc. (Aquest és 
el balanç real de la gestió del PP i no el que ens volgut explicar).  
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Vostès duen els darrers mesos intentant fer creure a la gent que les coses van per bon 
camí. I cada vegada que ho diuen i es mostren optimistes sobre el present i el futur (com 
vostè avui mateix) no entenen que estan perdent credibilitat com a governants, insulten la 
intel·ligència dels ciutadans i, a més, agredeixen gratuïtament a l'aturat que té 50 anys i en 
du 4 a l'atur, o a aquella mare que ha vist partir la seva filla a l'estranger, o aquell pare de 
família que sap que el mes qui ve queda sense casa perquè no podrà pagar l'hipoteca o el 
lloguer.  
 
Escolti Sr batle i srs del PP, diguem la veritat. La realitat és que estam en una situació 
d'estancament dins una profunda crisi. És cert que pareix que s'ha frenat la caiguda 
accelerada de tots els indicadors macroeconòmics, però seguim immersos dins una 
profunda depressió econòmica, com ho prova el fet de la quasi deflació (caiguda de 
preus) que patim els darrers mesos. I tampoc és cert que millori el mercat laboral a Palma 
i les Illes Balears. La veritat és que els immigrants tornen als seus països, altra gent perd 
tota esperança i ja ni se registra, els nostres joves segueixen emigrant i els llocs de feina 
que se creen són absolutament precaris, temporals i amb sous de misèria. Aquesta és la 
veritat que viuen els ciutadans i no la que vostè ha intentat explicar aquí.   
 
Totes les polítiques dels governs del PP estan enfonsant les classes mitges, depauperant 
fins a límits insostenibles les classes treballadores i finiquitant la cohesió social. Anam cap 
a una societat amb desigualtat creixent, dual, en la que uns pocs acumulen beneficis en 
detriment del 99%. I això ho pagarem molt car. Ens duen cap a un model social propi dels 
EEUU i d'Amèrica Llatina, amb rics molt rics i amb gran masses de població 
depauperades i abocades a la desesperança i la marginació. Amb les decisions que estan 
prenent, i la sortida de la crisi que estan aplicant, anam a marxes forçades cap a la 
conflictivitat social i l'empitjorament de la convivència als barris, anam cap a una ciutat que 
se pot convertir en inhabitable pels residents i que deixarà de ser atractiva per visitants o 
turistes. 
 
I ja li vaig dir l'any passat. Tot això no és fruit d'un cataclisme inexorable contra el que no 
puguem fer res Sr. Batle. Això és fruit d'una sèrie de decisions i mesures polítiques 
perfectament planificades i dissenyades pel PP i aplicades de manera coherent i en 
cadena a tots els nivells. Per intentar tapar el forat de deute privat generat per un grapat 
d'executius de banca de sous milionaris, el PP ha decidit carregar la factura als ciutadans 
en forma de pèrdua de drets socials i laborals i el desmantellament dels serveis públics. I 
aquest programa de govern l'està aplicant el PP tant Madrid, com al Consolat com a Cort.  
 
Tampoc puc estar de recordar que el PP, amb la seva complicitat, ha protagonitzat 
aquesta legislatura el major atac contra la igualtat d'homes i dones, volent robar el dret a 
decidir de les dones a interrompre el seu embaràs, i amb una reforma laboral i uns retalls 
socials que han empitjorat especialment la situació d'un col·lectiu com les dones.  
 
I hi ha alternatives, Sr Isern. Això vostès ens ho volen explicar com un càstig que els 
ciutadans hem d'assumir i patir perquè som culpables i “hem viscut per damunt les nostres 
possibilitats”. I no és cert. Hi ha alternatives. Per què no es fa una auditoria del deute i es 
deixa ben clar a la Sra. Merkel que no es retornarà la part del deute contreta de forma 
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il·legítima? Els hi dic ben clar Srs del PP, si no s'aconsegueix una condonació, ni que sigui 
parcial, del deute privat que han generat els bancs i que duplica el PIB de l'Estat espanyol, 
la nostra societat està condemnada a caminar cap a l'empobriment general durant molts 
d'anys. No aixecarem el cap. Governi qui governi. Diguin la veritat i no ens expliquin la 
bona nova de la recuperació. Per què no se prenen mesures legislatives que impedeixin 
que es torni a inflar la “bimbolla” causant de la crisi? O per què no se pren com a opció 
estratègica la lluita contra els paradisos fiscals i les grans corporacions que tenen allà 
dipòsits enlloc de posar en perill els serveis públics que presten els Ajuntaments amb la 
Llei de Reforma de l'administració local? Per què no se regulen els mercats i les 
transaccions financeres? O per què no s'ataca des de l'administració l'estafa de les 
companyies elèctriques o de telefonia? Escolti Sr. Batle, srs. del PP, això no és una crisi, 
és una estafa, en què els mateixos que l'han generada ara ens estan receptant una 
solució basada en que els ciutadans paguem la factura de la seva “festa” i el seu 
enriquiment. I el PP s'ha acollit entusiàsticament a aplicar aquesta medicina dictada per 
poders no democràtics. Aquesta és la veritat i la sap tothom. 
 
I a nivell de gestió econòmica municipal també hi ha alternatives. Vostè ha actuat amb 
covardia Sr. Isern, no atrevint-se a pujar el tipus específic d'IBI a les grans superfícies 
comercials, hoteleres, grans oficines, etc. També s'hagués pogut incrementar la recaptació 
amb el recàrrec del 50% als immobles buits o reduint l'actual exempció de pagar a IBI a 
les famílies nombroses d'alt poder adquisitiu. Amb aquests recursos s'haguessin pogut 
prioritzar polítiques socials, d'habitatge, de mobilitat, sense haver que recórrer a 
l'endeutament. Per què digui la veritat Sr. Batle, reconegui la veritat que estableix el 
Ministeri, vostè ha aconseguit aguantar més o manco les diferents partides 
pressupostàries a costa d'endeutar l'Ajuntament, hipotecant les polítiques públiques de 
Palma durant els propers 5 o 10 anys. Va heretar l'Ajuntament amb un deute de 225 
milions i va acabar l'any 2013 amb un deute de 377. L'augment del deute, en 152 milions 
d'euros, és la clau de volta i punt central de la seva gestió econòmica. Per molt que vostè i 
el seu regidor d'Hisenda s'han entestat en negar aquesta realitat a la ciutadania. Per això, 
per l'aplicació de les polítiques del PP cada any una porció important del pressupost 
municipal (+ de 50 milions d'euros) se'n va a pagar interessos i amortitzacions a unes 
entitats bancàries que han ingressat els doblers a manco d'un 1% del BCE i els han deixat 
a l'Ajuntament de Palma a un 5% o 6 %. Un negoci rodó pels bancs, i un finançament 
indirecte de la banca a partir de recursos públics provinents de la butxaca dels ciutadans 
de Palma.       
 
També som conscient que vostè s'ha esforçat per intentar demostrar un perfil propi, 
mostrant-se receptiu a algunes demandes ciutadanes i conciliador normalment amb 
l'oposició. Inclús ha arribat a teoritzar la dedicació temporal a l'activitat política, ha criticat 
les estructures dels partits i s'ha declarat partidari de les llistes obertes. I jo li reconec 
l'esforç Sr. Batle. Però vostè Sr Isern, com a polític del PP, alineat amb els seus presidents 
Rajoy i Bauzá, ha callat i ha assumit totes aquestes decisions polítiques, l'estafa de la 
crisi, les mentides, els incompliments electorals, la prepotència i la política 
antimallorquina. S'ha convertit en igualment culpable a ulls dels ciutadans. Per tot això, 
sense dubte, el veredicte de les eleccions de 2015 serà tan negatiu amb vostè i la seva 
gestió, com ho serà amb la gestió del PP en general.  
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A més, Sr. Isern, li he de dir que ha comès errades polítiques garrafals, unes errades que 
caracteritzen tota una gestió i que impediran sigui recordat com un batle compromès amb 
la ciutadania i amb la regeneració democràtica. 
 
La primera ja li he dit. No ha mogut ni un dit per solucionar el conflicte al sistema educatiu, 
provocat per la política autoritària del Govern contra la comunitat educativa, una situació 
que ha generat el moviment social més massiu de la història de Balears. Lamentable que 
s'hagi mantengut impassible i hagi permès que Bauzá ataqui i denigri els mestres i tota la 
comunitat educativa, alumnes, pares, etc. Era una gran oportunitat per a mostrar-se com 
un polític valent, sensat i al costat de la gent, i vostè ha decidit avantposar els interessos 
del seu partit, el PP.   
 
La segona, no haver cessat al Sr. Gijón quan se va negar a dimitir pel cas de la detenció 
del seu fill. Aquella matinada del dia de Sant Sebastià de 2013 el Sr. Gijón es va equivocar 
greument. Es va aprofitar de la seva condició de càrrec públic per entrar a la sala de 
detinguts, i el seu fill va quedar en llibertat de manera excepcional sense passar primer a 
disposició judicial. Una immensa majoria de ciutadans de Palma són conscients que el Sr. 
Gijón aquell dia va cometre un abús de poder. Alguns fins i tot poden entendre que el Sr. 
Gijón, com a pare i afectat directament pel tema, no sigui del tot conscient de la seva falta 
i se negui a dimitir. Però el que segur que no entén una majoria de ciutadans és que un 
batle compromès amb la regeneració política no cessi “ipso facto” dels seus càrrecs al 1er 
tinent de batle quan s'ha vist involucrat en uns fets així. Sr batle, va encertar forçant la 
dimissió fulminant del Sr. Vera i el Sr. Enrique Calvo. Va fer el que havia de fer en aquell 
moment. Li reconec. Però s'ha equivocat mantenint al seu càrrec al Sr. Gijón després de 
conèixer el que havia passat al quarter de Sant Ferran aquella nit.  
 
Aquests fets, puntuals si vol, poden haver estat molt significatius perquè la ciutadania se 
faci una idea i caracteritzi tota l'acció de govern d'un batle. No dubti que li han fet perdre 
molta credibilitat Sr. Isern.   
 
Per una altra banda, ja sap que tampoc comparteisc la seva postura de d'esgrimir que és 
un simple gestor, volent fer creure que pren les decisions de manera asèptica i neutral, 
quan realment s'amaguen darrera les seves decisions opcions i interessos polítics i 
ideològics molt evidents. No vulgui confondre. Vostè ha prioritzat, vostè ha pres opcions 
polítiques, en funció de la seva ideologia i dels dogmes i interessos assumits pel seu 
partit.  
 
Sr batle, era gestió, a una ciutat amb més 70.000 aturats segons l’EPA, començar la 
legislatura acomiadant 42 treballadors d’inserció laboral i apostar per dedicar el servei 
d'ocupació de l'Ajuntament únicament a ajudar “emprenedors”? No, això no és una qüestió 
de “gestió” sinó una qüestió de prioritats errades. 
 
Per una altra banda, va ser gestió començar la legislatura destruint el carril bici 
d'Avingudes gastant 300.000 € quan s'assegurava que no hi havia doblers per res? Varen 
exercir una opció ideològica pura i dura, sense cap informe tècnic que ho avalàs.  
 
Té alguna cosa a veure amb la bona gestió optar per edificar un autèntic “bodrio” a Es 
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Jonquet i afectar greument els valors arquitectònics i patrimonials del barri? Tothom els ha 
dit que amb el seu Avanç de PERI estan cometent una autèntica aberració, arquitectes, 
ARCA, veïnats, etc. però vostès segueixen defensant el seu projecte, que és també el de 
les constructores propietàries dels terrenys.  
I per què han insistit tota la legislatura en que Palma ha de créixer encara més i han exigit 
al CIM que elimini el límit del PTM per poder seguir requalificant i urbanitzant sòl rústic? 
No, vostès estan executant una determinada opció ideològica i política en favor del 
desenvolupisme urbanístic sense límits Sr. Isern. Tant amb es Jonquet com amb el 
creixement de Palma hi ha alternatives. Però vostès insisteixen en executar la mateixa 
opció que en bona part ens ha duit a la catàstrofe actual. Serà possible que no hagin 
après res del que ha passat els darrers 15 anys? Serà possible que siguin tan dogmàtics? 
O és que defensen aferrissadament determinats interessos de grans empreses 
promotores i constructores? No, no és simple gestió Sr. Batle, no ens vulgui fer combregar 
amb rodes de molí.       
 
Ara mateix vostès estan “gestionant” la construcció de 174.000 m2 de noves grans 
superfícies comercials a Palma. A això hem d'afegir les de Marratxí, Calvià i Llucmajor. A 
Palma, en aquesta legislatura, han fet tot el possible, forçant fins al límit els instruments 
jurídics, per aconseguir posar en marxa la mega ampliació del Carrefour del Coll d’en 
Rabassa i el centre comercial de Ses Fontanelles, afectant greument a la darrera zona 
humida del nostre municipi. A una ciutat sumida en una profunda crisi econòmica, amb un 
sector comerç agonitzant, sobretot a les barriades (2.000 comerços han tancat els darrers 
anys), s'està gestant el cop definitiu per moltes petites economies familiars que no podran 
aguantar més. Vagin vostès a parlar amb els petits comerciants del Coll d’en Rabassa, a 
veure que en pensen de la seva “gran gestió”. Nosaltres hi hem anat.  
Els hi diré molt clar, perquè siguin conscients, les seves decisions estan duent a la ruïna a 
molts petits comerciants. Són vostès uns irresponsables. I afegeixen la declaració de 
ZGAT del centre per permetre obrir els diumenges a les grans superfícies. I els seus 
companys del Govern liberalitzen horaris, festius, etc. Això també deu ser “gestió” Sr. 
Isern, però “gestió” sempre en favor dels grossos i en contra dels petits, “gestió” en favor 
d'un model comercial anglosaxó, amb zones comercials a la perifèria de la ciutat i 
concentració de poder i doblers en poques mans. Tot això va en contra de tenir uns 
carrers i barris vius, de ciutat mediterrània, amb molts petits empresaris oferint productes 
a la ciutadania.  
 
El que estan fent en contra de la nostra llengua i cultura, també a aquest Ajuntament, 
m'imagin que no s'atrevirà a qualificar-ho de gestió Sr. Batle. És evident que vostès estan 
exercint una opció política, molt determinada i propera a grupets d'extremadreta 
castellanista i antimallorquina. L'ús del català ha retrocedit en aquest Ajuntament un 15% 
d'ençà que vostè és batle, fins al punt de retrocedir als nivells de normalització de l'any 
2000. L'Ajuntament de Palma ha posat punt i final al consens en favor de la protecció i 
discriminació positiva de la nostra llengua, que es troba en una clara posició d'inferioritat i 
desavantatge a nivell social. Les seves decisions han provocat fins i tot quedar-se sense 
escriptors als Premis Ciutat de Palma, una cosa sense precedents. Això no és gestió Sr. 
Batle, això és sectarisme i radicalisme de la pitjor espècie. 
 
Malgrat des de MÉS per Palma rebutjam que vostè s'escudi darrera el concepte gestió per 
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intentar emmascarar el que són opcions clarament ideològiques, això no vol dir que 
pensem que no és important cercar l'excel·lència en la gestió de l'administració pública. 
Evidentment coincideisc amb vostè en la importància d'això. És essencial gestionar bé. 
Totalment cert.  
Ara bé, realment vol dir que vostès poden presumir d'haver fet una bona gestió durant 
aquesta legislatura?!  
 
Els treballadors de Serveis Socials han vengut recentment a aquesta Sala de Plens a 
deixar ben clar que no s'estan gestionant bé els recursos de serveis socials. Se 
produeixen retards en els pagaments de les ajudes que provoquen situacions crítiques per 
a famílies que no poden pagar el lloguer del pis o la factura de l'electricitat. A més, el 
model del PP només és assistencialista. Serveis socials no pot limitar-se a contenir les 
conseqüències de la crisi. Així es cronifica un model de pobresa sense tenir eines per 
revertir la situació. Si no hi ha segones oportunitats, cada vegada haurà més aturats de 
llarga durada sense possibilitat de sortir del pou. En aquest sentit, cal recordar que el PP a 
principi de legislatura va acomiadar tots els orientadors laborals del centre municipal de 
Serveis Socials. Actualment, no hi ha eines ni programes, ni projectes que puguin donar 
segones oportunitats a molta gent en risc d'exclusió.  
 
Tampoc es pot dir que hagin gestionat molt brillantment la política d'Habitatge. En plena 
crisi d'accés a aquest dret constitucional establert a l'article 47 (vostès són molt 
constitucionalistes només pel que els interessa), quan moltes famílies no poden fer front al 
pagament d'hipoteques o als preus del mercat de lloguer i són desnonades, vostès varen 
decidir desmantellar el programa Palma Habitada, un dels pocs instruments de 
l'Ajuntament en matèria d'habitatge. Una decisió parcialment rectificada amb posterioritat. 
La seva manca d'interès amb el tema de l'habitatge la proven els només 38 habitatges 
que l'Ajuntament ha proporcionat per lluitar contra el drama dels desnonaments. A una 
ciutat on es desnonen una mitjana de 4 persones per dia, aquests 38 habitatges 
representen una xifra paupèrrima.   
 
Poden bravejar de bona gestió del transport públic? La pujada de preus d'un 23% i la 
reducció de freqüències i supressió de serveis han provocat la pèrdua de més de 5 
milions d'usuaris en aquests 3 anys. I l'EMT paga un cost caríssim per mantenir els seus 
vehicles, a causa de la antiguitat de la flota i d'estar en mans d'una empresa de 
manteniment privada que monopolitza aquest procés des de l'època del renting de l'any 
2002.   
 
Escolti Sr. Batle. Palma està més bruta que mai. És un fet generalitzat, que denuncien 
molts veïnats a molt de barris. És una qüestió complexa amb moltes vessants, però el que 
no pot ser és que el regidor responsable, el sr. Garau, sigui el regidor més satisfet i 
autocomplaent del seu equip de Govern. El Sr. Garau està encantat amb la seva pròpia 
gestió i me cregui que això no pot ser. 
 
El seu govern també s'ha destacat per una gestió molt pobre en matèria cultural. La seva 
nul·la sensibilitat ha desaprofitat les possibilitats de convertir Palma en una de les capitals 
europees de la cultura. Vostè ens va sorprendre amb l'anunci de voler convertir el centre 
històric de Palma en Patrimoni de la Humanitat, però per aconseguir-ho s'ha de protegir i 
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posar en valor el patrimoni, s'han de desplegar polítiques actives i s'han d'establir els 
instruments jurídics adequats, i vostè s'ha negat a declarar BIC el centre històric, s'ha 
negat a establir fitxes de protecció ambiental, com per exemple a Quadrado (ha quedat un 
immens forat enmig de la Plaça), Ca'n Serra cau, etc.  
 
La seva gestió ha desmantellat polítiques bàsiques d'igualtat, joventut i participació. Han 
tallat les ales a les AA.VV., amb una caòtica i reduïda política d'ajudes i de gestió dels 
casals de barri, debilitant un teixit associatiu bàsic en temps de profunda crisi com el que 
ens ha tocat viure.   
 
Palma activa no ha estat l'eina que una ciutat amb més de 70.000 aturats necessita. Ni 
s'ha potenciat, ni se l'ha dotada dels recursos necessaris, ni s'han prioritzat bé els 
objectius. S'imposa un canvi de rumb en la seva gestió: No tothom pot o vol ser 
emprenedor Sr. Batle. És necessari destinar més recursos per inserció i intermediació per 
a persones que cerquen feina. 

 
Capítol a part mereix la gestió de la Policia Local. Han quedat clares les seves prioritats. 
Uniformes nous, armes llargues, desgraciada promoció a la “jefatura” del Sr. Vera, 
vulnerant la cadena de comandaments, amb unes conseqüències nefastes de corrupció i 
d'imatge per a la Policia Local. Tot això, prioritzant els recursos per potenciar unitats 
reactives, impulsant un model policial que entra en conflicte i duplicitat amb les funcions 
d'altres cossos de seguretat de l'Estat. No ho dic jo Sr. Batle, ho va dir molt clarament 
l'intendent Herrero el dia del seu acomiadament. La policia local de Palma està destinant 
recursos i potenciant un model de policia que entra en solapament amb les funcions que 
exerceixen per Llei altres cossos de seguretat.  Malgrat vostè ho va sentir igual que jo, i 
malgrat ha quedat molt en evidència en que consistia el seu “nou model policial” de 
Palma, vostè ha insistit avui en defensar allò indefensable. Li deixaré ben clar. La prioritat 
de la policia local ha de ser el compliment de les ordenances, la bona gestió del trànsit, la 
presència preventiva als barris, als carrers i places, mediant i solucionant els problemes 
de convivència, neteja, renous i l'ocupació de l'espai públic. Li diré encara més clarament. 
No s'encaparroti en que la policia local faci de policia nacional.  
 
Per una altra banda, tots els projectes estratègics de la ciutat, Palau de Congressos, 
rehabilitació de la Platja de Palma, GESA, façana marítima, Lluís Sitjar, Son Dureta, 
antiga presó, Es Jonquet, etc. es troben dins la paràlisi més absoluta. S'observa una gran 
incapacitat en la gestió urbanística de la ciutat, manca d'idees, d'imaginació, de projectes, 
de solucions, manca de valentia, fins i tot de professionalitat. Tot aturat, amb els 
problemes enquistats i generant una creixent frustració ciutadana. Inclús s'han embossat 
amb la revisió del Pla General. Aquests eren uns anys que, davant la falta de recursos, si 
havien de servir d'alguna cosa era com a mínim per pensar quina ciutat volem els propers 
10 o 15 anys. No els hi ha interessat el més mínim.  
 
Capítol a part per la gestió de les obres del Palau de Congressos: Duen pràcticament dos 
anys aturades, 2 anys d'incapacitat absoluta per anar ni endavant ni enrere. Paràlisi i 
incompetència totals. L'únic que han aconseguit ha estat abonar 35 milions d'euros a la 
constructora a costa d'endeutar els ciutadans. Són conscients de que amb els 22 mesos 
de paràlisi de les obres ja s'han tirat als fems més de 11 milions d'euros en concepte 
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d'indemnitzacions diverses a la constructora? 11 milions als que s'han de sumar els 
necessaris per substituir materials degradats. Ha vist vostè que el ferro està rovellat 
després de 2 anys exposat a les inclemències meteorològiques? Ha passat per allà? Això 
és gestió? És hora ja de reconèixer el seu fracàs i assumir que l'alternativa més barata, 
sense dubte, és el desmuntatge del Palau, reciclar els materials i recuperar l'espai per la 
ciutat. Deixaríem de dilapidar més i més doblers públics i no hipotecarien durant anys un 
espai tan important com la façana marítima. No veu que amb el que duen gastat amb la 
paralització, per no fer res, ja tendríem desmuntat el Palau.  
 
També li vull dir que pens que aquests tres anys des de MÉS per Palma hem fet una bona 
feina d'oposició, combinant la contundència i bel·ligerància, quan hem considerat que 
s'equivocaven, amb la formulació de propostes positives i viables. Des del nostre grup 
hem centrat i seguirem centrant els esforços en  contribuir, des de la responsabilitat, a 
millorar les coses. Amb propostes positives per aprofitar els valors culturals de Palma per 
generar activitat econòmica, de turisme sostenible, rehabilitació, etc. 
 
La nostra feina d'oposició crec que ha estat útil i efectiva si pensam en que hem insistit i 
finalment aconseguit l'oposició municipal a la megaprojecte del port del Molinar, la 
restauració de la dignitat ciutadana amb La Rambla, un Blanquerna peatonal, la 
finalització de les obres del Bloc XII, el no tancament de les piscines de Sant Jordi i Son 
Roca, la no privatització de la pista esportiva de Sa Riera, la paralització de 
desnonaments del Palma Habitada, la millor dotació econòmica dels Serveis Socials, 
bonificació d'edificis energèticament eficients, la col·laboració municipal amb la banca 
ètica i la cooperativa FIARE, o la protecció urbanística del barri de Santa Catalina, entre 
altres exemples, de propostes o denúncies que han acabat sent acceptades per l'equip de 
govern.  
 

Ja per acabar, Sr batle, li vull dir que vivim temps convulsos, crítics, amb tota una societat 
empesa injustament cap a l'empobriment.  

Una ciutadania farta de corrupció, mentides, prepotència i, sobretot, farta de que alguns 
hagin segrestat la democràcia i el poder de decidir de la gent, demanda canvis profunds a 
nivell econòmic, polític i institucional.  

Estam davant un canvi de cicle, profund. El bipartidisme s'enfonsa i el proper batle o 
batlessa de Palma no serà del PP. De fet, al futur govern municipal seran majoria les 
persones d'esquerres, que creuran en la justícia social, la radicalitat democràtica, la feina 
essencial dels serveis públics, el dret a decidir de les persones i els pobles, i la república 
com a forma de govern. 

Són evidents els condicionants negatius que imposa el context internacional, estatal i 
autonòmic, però també els hi vull dir que dins l'actual marc se pot fer molt més per Palma 
del que han fet vostès (amb la seva gestió pròpia d'un govern de dretes i imbuïda 
d'ideologia neoliberal.)  

Des de MÉS per Palma treballarem per construir una alternativa política i ciutadana que 
inverteixi les prioritats a partir de 2015, que posi en primer lloc les persones, i que se 
centri des de l'Ajuntament en mantenir uns mínims de cohesió social potenciant la feina 
dels Serveis Socials municipals (no posant-los en perill com fa la Llei de reforma local de 
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Montoro). 

Una alternativa basada en un Ajuntament que prioritzi la lluita per l’ocupació, fent de 
Palma Activa un eix central, fonamental, de la política municipal i que ajudi a impulsar un 
canvi de model econòmic, en que primi l'economia de proximitat i productiva, amb 
polítiques d'ocupació que fomentin la creació de llocs de feina dignes, no contribuint a que 
cada vegada proliferin més els treballadors/es pobres, que no arriben a final de mes. No 
s'ha explorat suficientment a Palma les vies de generació de llocs de feina que pot 
proporcionar l'economia verda i sostenible (rehabilitació d'habitatges, energies renovables, 
manteniment espais verds, mobilitat sostenible, etc.), l'impuls de l'economia de la cultura, 
o de la cura (atenció a grans i petits, gent depenent,...). Tot això fomentant l'economia 
social, solidària i empreses de funcionament democràtic (petita empresa, cooperatives, 
empreses inserció...).  

Obtenint recursos fent pagar més als que més tenen, se podran fer polítiques d'habitatge 
dignes de tal nom, fent aflorar i posant al mercat de lloguer una part important dels 
almanco 16.000 habitatges buits que hi ha a Palma, o prioritzar les polítiques de mobilitat 
sostenible (peatonalitzacions, extensió de la xarxa carrils bicis i ciclocarrers, més 
freqüències i més qualitat del servei de l'EMT, etc.), o poder desplegar polítiques d'igualtat, 
joventut, participació, medi ambient, educació, etc. 

Des de MÉS també treballarem perquè el govern municipal que surti de les eleccions del 
2015 impulsi mecanismes de participació directa i radicalitat democràtica. No podem 
seguir actuant des de la política com si la ciutadania fos menor d'edat. S'imposa avançar 
decididament cap als pressuposts participatius, possibilitar les iniciatives populars, 
consultes sobre temes estratègics, a nivell de barri o de ciutat, etc.  

Sr. Batle, Srs del PP, el seu temps ja ha passat. Les velles formes de fer política que 
vostès han practicat durant aquesta legislatura han caducat definitivament. Ha arribat 
l'hora de la política en majúscules, l'hora de polítics valents i honestos, capaços de plantar 
cara als poderosos a tots els nivells, i amb un compromís irrenunciable amb l'interès 
general.   

Des de MÉS per Palma estam decidits a recuperar la política de veritat, la que no ha 
oblidat el somni, la que aspira a transformar les coses, la que es converteix en una arma 
al servei dels ciutadans contra l'abús i la injustícia. (La política és la manera que tenen de 
defensar-se les persones amenaçades per un desnonament, els aturats de llarga durada 
que duen 5 anys a l'atur, els petits comerciants forçats a haver baixar la persiana de 
manera definitiva i tancar els seus negocis, o els mestres forçats a fer classes sense 
mitjans a aules massificades i denigrats i menyspreat des del poder, etc.). Sense política 
només queda la imposició brutal dels interessos dels poderosos. Però l'època de la 
política impotent, l'època de l'economia dirigint l'economia enlloc de la política dirigint 
l'economia, l'època de l'autoritarisme post-democràtic, que diu Ramoneda, en que se nega 
que hi hagi alternatives, l'època, en definitiva, en que els poderosos han imposat la seva 
llei, està a punt de finalitzar.  

Els ciutadans volem recuperar el designi de les nostres vides i de les decisions 
col·lectives. Volem que la por canviï de bàndol. I ho aconseguirem. Moltes gràcies.   

 

 


